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Abstract

Ten weaning-food mixtures were prepared by using cereals (rice and corn);Legumes (lentil and faba beans); karish cheese; yellow carrot and apple peel powder. Results showed that chemical composition (g/100g.on dry weight basis)of protein ranged from 15.2 to 17.8%, carbohydrates (74.47 - 78.16%);ash(2.6-2.87%);crude fibers(1.85-2.96%)lipids (1.7-1.9%) and total calories (386.2 - 391.1 k.cal.), respectively. The highest value of protein and ash content was found in prepared formula (2) containing kharish cheese (12%).

Minerals (mg/100g.on dry weight basis ) illustrate that Ca ranged between 120 and 310 mg.; P(108-246mg.); Mg (68-136mg.)and Fe (5.17-6.16 mg), respectively. Formula (2) showed the highest value of Ca and P, while formula (4) containing apple peels (12%) was the highest value of iron.
Prepared weaning-foods and local mixtures are considered as a good source of essential amino acids (EAA). It contained 120 – 199 mg/ 100g. on dry weight basis . The highest value was found in prepared formula (2)and the lower value was found in local mixtures. All formulas could cover the daily requirments of EAA for babies. 

Total bacterial counts and phychrophilic bacteria of all formulae were in the permible limit, also free from coliform group; fungi; yeasts and safe for babies. Sensory evaluation of all formulas was highly acceptable and could be used for the first vital stage of childhood age and also breast feeding as asupplementary foods.
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                                                 الملخص العربى

تم تحضير 10 خلطات للاطفال باستخدام كل من الحبوب (الارز, الذره) والبقوليات (العدس, الفول البلدى)، والتدعيم بالجبن القريش, الجزر الاصفر وقشور التفاح، وتم دراسة التركيب الكيميائى, العناصر المعدنية, الاحماض الامينية والتقييم الميكروبيولوجى والحسى للخلطات المحضرة والخلطات التجارية وقد دلت النتائج على ما يلى: 

· ترواحت نسبة البروتين (جرام/100جرام كوزن جاف ) ما بين 15.2-17.8%والكربوهيدرات (73,5-76.3%) والرماد (2.6-2.87%) والالياف الخام (1.85-2.05%) والليبيدات (1.7-1.9%) والطاقة الكلية (381-383.4كيلو كالورى) وقد لوحظ أن أعلى نسبة بروتين كانت فى الخلطة المحضرة رقم (2) التى تحتوى على 12%جبن قريش.
· بالنسبة للعناصر المعدنية فقد تراوحت نسبة الكالسيوم ما بين (120-310) مللجرام/100جرام وزن جاف، الفوسفور (108-246مللجرام), الماغنسيوم (68-136مللجرام) والحديد (5.17-6.16) مللجرام وقد سجلت الخلطة رقم (2) اعلى نسبة في الكالسيوم والفوسفور بينما الخلطة رقم (4) كانت أعلى نسبة في الحديد حيث تحتوى هذه الخلطة على 12% قشور تفاح . 

· لوحظ ان جميع الخلطات تعتبر مصدر رئيسى للاحماض الأمينية الأساسية  وأن الأحماض الأمينية الأساسية  تغطى الاحتياجات اليومية للأطفال وأن الخلطة رقم (2) سجلت أعلى نسبة فى الاحماض الأمينية الأساسية وكانت أعلى من الخلطات التجارية الموجوده في السوق المصري .
· أظهرت نتائج التقييم الميكروبيولوجى بأن جميع الخلطات مطابقة للمواصفات الصحية وخالية من بكتريا القولون والخمائر والفطريات وآمنة لتغذية الأطفال. 

· دلت نتائج التقييم الحسى لجميع الخلطات بانها مقبولة حسيا من حيث اللون والطعم والقوام والرائحة واللزوجة والمظهر العام.[image: image1][image: image2][image: image3]
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